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داستان هایی برای نوجوانان
کتاب های »کوچه قهر و آشتی و غول جنگ« 
نوشته  »فرشته ها«  صحرایی،  اکبر  نوشته 
در  سریع السیر  »قطار  و  حسینی  سیدهاشم 
فروغ  نوشته  خانگی«  پیراشکی های  ایستگاه 

علی شاهرودی برای نوجوانان منتشر شدند.
به گزارش ایسنا، داستان نوجوان »کوچه قهر 
و آشتی و غول جنگ« نوشته اکبر صحرایی در 
۱۷۶ صفحه با شمارگان ۵۰۰ نسخه و قیمت ۹۹ 
هزار تومان در کتاب زیتون )وابسته به دفتر نشر 

فرهنگ اسلامی( منتشر شده است.
در نوشته پشت جلد کتاب آمده است: زن 
قرار  آسیدجعفر  برخورد  تأثیر  تحت  انگار  که 
گرفته باشد، گفت: »چی بگم والله؟ شما اولاد 

پیغمبرید، صاحب اختیارید!«
سهراب نفس راحتی کشید و لبخند داشت 
روی لبش نقش می بست که صدای مردانه ای 

هُری دلش را خالی کرد.
برو کنار زن! کدام فلون فلون شده جرأت کرده 

بچه من رو بزنه!
زن جا خورد و عقب رفت. مرد هیکل درشتی 
توی  ظاهر شد.  فر  موهای  و  کلفت  با سبیل 
سایه روشن نور لامپ، انگار مار خال کوبی شده 

روی گردنش، حرکت می کرد.
همچنین کتاب »فرشته ها« نوشته سیدهاشم 
حسینی در ۷۱ صفحه با شمارگان ۵۰۰ نسخه 
و قیمت ۴۳ هزار تومان در نشر یادشده عرضه 

شده است.
در نوشته پشت جلد کتاب آمده است: یک باره 
نفسش برید و گریه کرد. تابه حال گریه پدر را 
ندیده بودم. فکر نکرده بودم چقدر دردناک و 
دلهره آور است. اشک توی چشمم می جوشید. 
مات مانده بودم و تکان نمی خوردم. قادر نبودم 
حرکت کنم. صدای گریه پدر میخ کوبم کرده بود. 
دوست داشتم بدوم و جلوِ پویا زانو بزنم. دست و 
پایش را ببوسم و التماس کنان از او بخواهم بلند 
شود و همراه پدر به دبیرستان برود. برود تا گریه 

پدر قطع شود.
دیگر کتاب منتشرشده در کتاب زیتون، »قطار 
سریع السّیر در ایستگاه پیراشکی های خانگی« 
نوشته فروغ علی شاهرودی با تصویرگری سمائه 
پارسانژاد  کوروش  گرافیک  طراحی  با  شریفی 
است که در ۵۶ صفحه با شمارگان ۱۰۰۰ نسخه و 
بهای ۹۹ هزار تومان در دسترس مخاطبان قرار 

گرفته است.
شده  عنوان  کتاب  جلد  پشت  نوشته  در 
ایستگاه  در  »قطار سریع السّیر  داستان  است: 
پیراشکی های خانگی«، روایت زندگی است که 
همچون قطار، مسیری دارد؛ مقصدی، واگن ها 
هستیم  انسان هایی  ما،  و  ایستگاه هایی؛  و 
و  رؤیاها  آرزوها،  با  زندگی مان،  قطارهای  در 
نوجوان  پسر  هومن،  متفاوت.  نگرش هایی 
داستان، از قطار زندگی اش می گوید که عادی 
می گذشت، ولی با مرگ ناگهانی پدرش، قطار 
زندگی او و خانواده اش، مانند قطاری سریع السّیر 
شرایط  با  را  خود  هومن  اما  می گیرد؛  شتاب 
پیش آمده سازگار می کند و آرزوها و رؤیاهایش 
انگیزه ای برای پیشبرد زندگی اش می شوند. وقتی 
قطار زندگی مسیر پر پیچ وخم و سختی را طی 
می کند، اگر همچون هومن، از پنجره قطار خوب 
جالبی  و  جذاب  بسیار  چیزی های  کنیم،  نگاه 
می بینیم؛ چیزهایی که زندگی مان را بهتر و زیباتر 

می کنند.

بازیگران »میرو« معرفی شدند
فیلم سینمایی »میرو« با انتشار چهار تصویر، 

از برخی بازیگران خود رونمایی کرد. 
کارگردانی  به  فیلم  این  ایسنا،  گزارش  به 
حسین ریگی پس از حدود دو ماه فیلمبرداری 
در شهرستان چابهار، در حال تدوین و گذران 
مراحل فنی است. »میرو« با حضور بازیگرانی 
چون سودابه بیضایی، امیررضا دلاوری، حمید 
ابراهیمی، آرزو تاج نیا، ابوالفضل همراه، مهدی 
دین محمدپور، ایوب افشار و جمعی از هنرمندان 
تلاش  در  بلوچستان  و  استان سیستان  بومی 
است تا در موعد مقرر به بازبینی هیات انتخاب 
چهل و دومین جشنواره بین المللی فیلم فجر 
برسد. این فیلم سومین اثر سینمایی ریگی از 
فیلمسازان بلوچ کشور پس از فیلم های »لیپار« و 
»هوک« است که در ژانر کودک و نوجوان تولید 
شده و در بستر قصه ای متعلق به دوران دفاع 

مقدس در دهه ۶۰ روایت می شود.
گفتنی است بنیاد شهید و امور ایثارگران و بنیاد 
سینمایی فارابی سرمایه گذاران فیلم سینمایی 
»میرو« بوده و سعید الهی که مستند اخیرش 
بنام »قوی دل« در جشنواره بین المللی سینما 
حقیقت موفق به کسب ۴ تندیس در بخش های 
کارگردانی و بهترین فیلم از نگاه تماشاگران شد، 

نیز تهیه کنندگی آن را بر عهده دارد.

جدیدترین وضعیت کیانوش عیاری 
در بیمارستان

بستری  آی سی یو  در  همچنان  عیاری  کیانوش 
است اما حال عمومی اش رو به بهبود رفته است.

شبنم عرفی نژاد - برنامه ریز کیانوش عیاری در 
فیلم »ویلای ساحلی« - درباره آخرین وضعیت این 
فیلمساز در بیمارستان به ایسنا گفت: آقای عیاری 
هنوز در بخش مراقبت های ویژه بستری هستند و 
با توجه به اینکه حالشان بهتر شده، احتمالا تا چند 

روز آینده به بخش منتقل می شوند.
او همچنین گفت که تشنج های عیاری که سبب 
بستری شدن او در بیمارستان شد، قطع شده است 

و الان شرایط بهتری دارد.
عیاری که این روزها فیلم »ویلای ساحلی« را روی 
پرده سینماها در حال اکران دارد، سال گذشته در 
حین ساخت این فیلم هم یک بار دچار بیماری شد 

و پس از وقفه ای فیلمبرداری را از سرگرفت.  
او مدتی قبل  و هم زمان با تشییع پیکر داریوش 
مهرجویی دچار یک سکته خفیف مغزی شده بود.

کیانوش عیاری که سریال »۸۷ متر« او هنوز مجوز 
پخش از تلوزیون نگرفته است، در کارنامه کاری 
»تازه نفس ها«،  سینمایی  فیلم های  ساخت  خود 
»تنوره دیو«، »شبح کژدم«، »آن سوی آتش«، »روز 
باشکوه«، »دو نیمه سیب«، »آبادانی ها«، »بودن یا 
نبودن«، »بیدار شو آرزو«، »خانه پدری«، »کاناپه« 

را داشته است.

نویسنده ای که نمی شد قلمش را 
خرید

از  جمعی  لحظاتی  چنین  در  پیش  سال   ۱۶
گرد  پارس  بیمارستان  در  کشورمان  هنرمندان 
هم آمده بودند. آنان با حسرت و اندوه به گیله 
مردی می اندیشیدند که در یکی از اتاق های همین 
بیمارستان چشمانش را بر »صحنه آبی« زندگی 

بسته بود.
به گزارش ایسنا، اکبر رادی، نویسنده ای که جز 
نمایشنامه ننوشت، در واپسین سال های زندگی اش 
دچار بیماری شد با این همه جامعه تئاتری که 
آن روزها این چنین با عفریت مرگ مواجه نشده 
بود، امید داشت تا با انرژی و علاقه خود به این 
نمایشنامه نویس، او را در صحنه زندگی حفظ کند. 
ولی فرشته مرگ نشان داد از ما قوی تر است. اکبر 
رادی با همه بزرگی اش در عرصه نمایشنامه نویسی، 
قلم  و هیاهو  از جنجال  به دور  و  بود  بی حاشیه 
می زد. در اتاق کار خود در خانه اش که در نزدیکی 
بلوار کشاورز بود، خلوتی برای خویش فراهم آورده 
بود تا بنویسد، آدم هایی خلق کند از جنس همین 
آدم ها، از بی عدالتی و ظلم بگوید و با نوشته هایش، 
صدای طبقه فرودستی باشد که دستش به جایی 
بند نیست و در معادلات پیچیده اجتماعی، جایی 
ندارد. رادی عزت نفسی غریب داشت که سبب 
احیانا  تا  ندهد  اجازه  خود  به  کس  هیچ  می شد 
و  بود  مودب  بلغزاند.  خویش  نفع  به  را  قلمش 
بسیار محترم با این همه زبانش تند و تیز بود و 
انتقاد و دادخواهی به میان می آمد، به  اگر پای 
هیچ عنوان اهل ملاحظه و سازش کاری نبود بلکه 
بی محابا می تاخت. در هیچ دوره ای از نردبان هیچ 
حزبی بالا نرفت و اجازه نداد تا نامش در سیاهه 
فردی،  منافعی  تامین  برای  گاه  باشد که  کسانی 
رادی،  می شوند.  متمایل  سیاسی  گرایش های  به 
رادی بود و این چنین است که جای او نه تنها در 
حوزه درام نویسی بلکه به عنوان هنرمندی وارسته و 
آزاده، انکار ناپذیر است.  او به همان اندازه که از 
گرایش های سیاسی پرهیز می کرد، به همان میزان 
هم اهل شعار و جار و جنجال نبود و هرچه بود و 
هر اندیشه ای که داشت، در دل نمایشنامه هایش 
جاری می کرد و همه اینها بود که اکبر رادی را اکبر 
رادی کرد. به هر روی، صبح پنجم دی ماه سال 
۱۳۸۶ برای تئاتر ایران، روز غریبی بود؛ روزی که 
شادیِ زادروز بهرام بیضایی با اندوه درگذشت اکبر 
رادی همراه شد تا صورتک های خنده و گریه تئاتر، 
معنایی ژرف تر پیدا کند. هرچند جای تاسف است 
که به شهادت هنرمندان تئاترمان، بخشی از نسل 
جوان این رشته، کمتر اکبر رادی را می شناسد اما به 
گفته علیرضا نادری، هرگز گمان مبر که نویسنده 
نمایشنامه هایی  نگارش  با  رادی  اکبر  می میرد! 
همانند »روزنه آبی«، »صیادان«، »در مه بخوان«، 
»باغ  ایرانی«،  »ارثیه  »افول«،  قلمدون«،  »آمیز 
»از  فصل«،  سالاد  با  ما«،»هاملت  شب نمای 
نمناک«،  صبح  در  »منجی  شیشه ها«،  پشت 
»تانگوی تخم مرغ داغ«، »پلکان«، »لبخند باشکوه 
»ملودی  سرخ«،  گل  با  »آهسته  گیل«،  آقای 
خیس«،  سنگفرش  روی  »شب  بارانی«،  شهر 
»آهنگ های شکلاتی«، »شب بخیر جناب کنت«، 
»خانمچه و مهتابی«، »پایین، زیر گذر سقاخانه«، 
گرانسنگ  میراثی  پاییز«  در  »مرگ  »کاکتوس«، 
گرد  هم  زمان  گذر  که  گذاشته  جای  بر  خود  از 

فراموشی بر آن نمی نشاند.

این روزها در هر کجا که پا می گذاریم، از تاکسی 
گرفته تا باشگاه و عروسی و اینستاگرام این ترانه را 
آی  خون،  نکن  دلمو  زنگی  سیاه  می شنویم)آهای 
تو رفتی کجا منم چو مجنون، جمال جمالک جمال 
جمال قدو( اما چرا این موسیقی بعد از ۵۰ سال تا 
نام  به  فیلم  یک  هندی ها  شد؟  معروف  اندازه  این 
جنایی  اثر  یه  فیلم  این  حیوان)animal( ساختند. 
است که اخیرا به یکی از پرفروش های سینمای هند 
هم تبدیل شده است، آهنگساز این ترانه استفاده 

شده در فیلم هم هارشاواردان است.
بازگردیم،   ۱۳۵۶ سال  به  نویسد:  می  خبرآنلاین 
را  موزیک  این  دبیرستانی  کر  گروه  یک  که  زمانی 
خواندند و هارشاواردان هندی مجدد آن را تنظیم و 

ریمستر کرده است.
حالا خواننده اصلی کیست؟ ابراهیم شهدوستی، 
که سال ۱۳۴۶ گروه لیدا را تاسیس کرد و در سال 
۱۳۵۲ همین آهنگ )جمال جمالک جمالو( را برای یک 
نمایش سیاه بازی ساخت، آن نمایش اجرا نشد و به 

جای آن موسیقی را در تلویزیون پخش کردند.
نکته جالب تر ماجرا این است که در سال ۱۳۹۶ 
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  در  موسیقی  این 
هم ثبت شد اما به علت نداشتن قانون کپی رایت 
هندی ها  تحریم،  مسئله  با  مختلف  مواجهه های  و 
توانسته اند این موسیقی را به نام خودشان ثبت کنند. 
ابراهیم شهدوستی در حال حاضر ساکن بندر عباس 

است.
یک آهنگ دیگر هم این روزها در همه جا شنیده 
می شود)یه روزی تنگ غروب آسمون، میرم از شهر تو 
ای نامهربون.. ( اصل این موسیقی را ناصر ابراهیم نژاد 
با نام هنری کیوان که از خوانندگان پاپ ایرانی است. 
با  و  است  خوانده  می کرد،  فعالیت  دهه ۱۳۵۰  در 
ویدیو صادق بوقی، لیدر معروف تیم انزلی که در حال 
خواندن این موسیقی است دوباره در ذهن ها نقش 
بست. حالا نکته اصلی ماجرا این است که این اتفاق 
مدت هاست  نداده  رخ  موسیقی  دو  این  برای  فقط 
بازخوانی  دوباره  قدیمی  موسیقی های  می بینیم  که 
می شوند و نسل جوان سراغ آن می رود، برای پاسخ به 
چرایی این ماجرا سراغ کیوان ساکت.... رفتیم و با او 

به گفت وگو پرداختیم که در ادامه می خوانید.
 موسیقی جمال جمالک جمالو که یک موسیقی 
برده شده  کار  به  هندی  فیلم  یک  در  است  ایرانی 
است، فارغ از این ماجرا ما بارها این تجربه را داشتیم 
که آهنگ قدیمی یک خواننده مثلا حبیب دوباره در 
فضای مجازی و بین نسل جوان دست به دست شده 
است، علت رخ دادن این ماجرا چه چیزی می تواند 

باشد؟
 در واقع از دو دریچه می توان به این نگاه کرد. 
در باره آهنگهایی که عنصری هنری انها غالب و بسیار 
برجسته است چیز دیگریست و ان حقیقتی است که 
در هنری بودن آن آثار و یا همسو بودن با مردم و 
جوان هادر بیان ارزوها و غم ها و دردهایشان نهفته 
شده است و یا ساخته هنری است که از دل برآمده 
و به همین دلیل هم بر دل می نشیند، و با موسیقی 
های مناسبتی و سفارشی که ساخته شده باشد بسیار 

متفاوت است. بسیاری از آثاری که امروزه می شنویم 
صرفا برای اینکه کاری کرده باشند و کسب درامد تولید 
میشود. و به نوعی می توانیم به آن ها اثر سفارشی 
امام  و  خرمشهر  برای  سمفونی  همه  این  بگوییم. 
رضا و …ساخته شده است چند نفر آن ها را گوش 

می دهند؟
شرط میبندم خود مدیرانی که سفارش های کلان 

این کارها را می دهند خود یکبار هم نشنیده اند.
 چرا ما نمی توانیم آثاری که خودمان ساخته ایم 
هندی،  فیلم  یک  ولی  کنیم  معرفی  جهان  به  را 
موسیقی ای که ایران ساخته را در فیلمش استفاده 
نقطه  چه  می شود.  وایرال  هم  بی نهایت  و  می کند 

ضعفی در مدیریت فرهنگی ما وجود دارد؟
مدیریت  نداریم.  فرهنگی  مدیریت  اصلا  ما   
برای  مجوز  صدور  عدم  معنای  به  امروز  فرهنگی 
کنسرت ها لغو انها و دشوار کردن پروسه اجراست. 
یعنی کنسل کرده برنامه بخاطر حضور نوازنده زن 
روی صحنه، نوازنده ای که کارش این است و تمام 
گذاشته  موضوع  این  روی  را  انرژی اش  و  زندگی 
اجازه  از شهرها اصلا  برخی  ما در  بماند که  است، 
اتحاد  وقتی  که  حالی  در  نداریم.  کنسرت  برگزاری 
جماهیر شوروی فروپاشید و کشورهای تحت سلطه 
به استقلال رسیدند، یکی از دوستان تعریف می کرد 
کرد،  هزینه  دولت  شد،  مستقل  آذربایجان  وقتی 
هنرمندانش را به جای جای دنیا فرستاد تا فرهنگ 

موسیقی را منتقل کنند. حتی برخی هنرمندان تراز 
اول یک حقوق ثابت بسیار بالا داشتند، اینجا به آن 
می گویند تکریم هنرمندان هزینه ای که بسیاربسیار 
ناچیز است، چنین حمایتی هیچ گاه در ایران رخ نداده 
است و ما همیشه شرایط بد و غیر هنری برای معرفی 
موسیقیمان داشتیم و هیچ گاه حرمت و شان موسیقی 

ایرانی رعایت نشده است.
حالا یک کشوری می گوید یک اثری هست، بخشی 
از مردم آن کشور حتی از وجود آن اطلاع هم ندارند، 
چرا ما از این فرصت استفاده نکنیم؟ زمانی که ما 
طبیعی  نکنیم،  استفاده  فرصت هایمان  از  خودمان 

است چنین اتفاقی رخ دهد.
تنگ  روزی  »یه  موسیقی  هم  دلیل  همین  به   
غروب آسمان« تا این اندازه مورد استقبال قرار گرفته 

است؟
 آثار هنری و موسیقیایی که ساخته هنرمندانی 
که سالیان قبل تولید شده، مثل همین »یه روزی 
تنگ غروب آسمان« که کسی به نام کیوان در ۱۳۵۱ 
این  در صداوسیما آن را خوانده است. حالا پخش 
موسیقی ها دوسویه دارد؛ برخی بخاطر ارزش هنری 
و سبقه هنری و تداعی معانی که دارند و بسیار زیبا 
ارزش  بازپخش می شوند که  و خاطره انگیز هستند 
موسیقیایی خوبی دارند و در حافظه تاریخی مردم 
ماندگار شده اند، مثل ساخته های استاد خرم، استاد 

خالقی یا آثار استاد تجویدی و...

 جنبه دیگر این ماجرا هم یادآور روزگاری است که 
جامعه به گونه دیگری می اندیشیده و شاید شادی ها 
و روابط اجتماعی به گونه ای بوده که امروز اثری از 
آن روابط و شادی در جامعه نمی بینیم و این چرخش 
واقعه  یک  کردن  نقد  یا  انتقاد  نوعی  به  موسقی 
اجتماعی است؛ به طور مثال موسیقی»یه روزی تنگ 
داشته  هنری  ارزش  اینکه  از  بیش  آسمان«  غروب 

باشد، بیشتر از منظر نقد اجتماعی باید آن را دید.
 در حقیقت امروز، کاربرد این موسیقی ها یک 
کردن  مسدود  ماجرای  به  اجتماعی  اعتراض  نوع 
بی دلیل  که  پیرمردی  اینستاگرام  شخصی  صفحه 
کردند،  مسدود  را  اینستاگرامش  شخصی  صفحه 
این در حالی است که افرادی که اختلاس های بسیار 
برایشان  مشکلی  هیچ  می دهند،  انجام  حیرت انگیز 
پیش نمی آید. این آهنگ که امروز دست به دست 
می شود بخاطر ارزش موسیقیایی آن نیست، بلکه یک 

نماد اعتراضی است.
 می توانیم یک منظری از این ماجرا را مربوط به 
نبود موسیقی با کیفیت در نسل جدید بدانیم، که 
به نوعی نسل جوان هم یک اعتراضی نسبت به نبود 

موسیقی خوب انجام می دهد؟
 به نوعی بله، چون این پیرمرد هم از واژه هایی 
استفاده می کند که در همه زبان ها از آن استفاده 
شده است و به نظر می رسد این به وایرال شدن این 

موسیقی بسیار کمک کرده است.

نخستین جشنواره ملی عودنوازی قشم شامگاه دوشنبه )۴ دی ماه( 
در سالن همایش های اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قشم آغاز 

به کار کرد.
به گزارش ایسنا، اولین جشنواره ملی عودنوازی قشم با حضور 
علاقه مندان  از  جمعی  و  مسئولان  هنرمندان،  موسیقی،  اساتید 
شامگاه گذشته در سالن همایش های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

قشم آغاز به کار کرد.
کامکار: امیدوارم این جشنواره فرصتی برای جبران عقب ماندگی ها 

در حوزه موسیقی باشد
ارسلان کامکار )دبیر هنری اولین جشنواره ملی عودنوازی قشم( در 
مراسم افتتاحیه این جشنواره بیان کرد: موسیقی باید از درجه اهمیت 
بالاتری در میان مسئولان کشور برخوردار باشد. ابتدا برای پذیرش 
دبیری این جشنواره شک داشتم اما برای حمایت از این توجه به ساز 
عود که سال گذشته به نام ایران و سوریه ثبت جهانی شده، دبیری 

این جشنواره را پذیرفتم. 
 او ادامه داد: اکنون که در مراسم افتتاحیه هستم به این نتیجه 
رسیدم که قبول این مسئولیت کار درستی بود؛ زیرا افرادی را در 
جزیره قشم مشاهده کردم که مانند الماس هستند. جوانانی در این 
جزیره عود می نوازند که من سال ها باید تمرین کنم تا مانند آنها 
نوازندگی کنم؛ من فقط اسم دارم اما این جوانان اند که نوازنده واقعی 
هستند. شناخت اینجا و افرادی که در این جشنواره شرکت خواهند 

کرد سبب خوشحالی من در پذیرش این مسئولیت است. 
کامکار با بیان اینکه جوانانی که از مرکز دورند همیشه دغدغه درک 
توجه به اهمیت و ارزش هنر خود را دارند افزود: من هم در جوانی 
وقتی در سنندج بودم همین دغدغه را داشتم؛ بسیاری از جوانان 
علاقه مندند که در مناطق غیر از مراکز استان ها  هم مکانی برای 
آموزش موسیقی وجود داشته باشد تا با دعوت از اساتید موسیقی، 

دغدغه ها و مشکلات خود را مطرح کنند.
جبران  برای  فرصتی  جشنواره  این  امیدوارم  کرد:  تأکید  وی 
عقب ماندگی ها در حوزه موسیقی باشد. جشنواره ملی عودنوازی باید 
ادامه یابد تا در سال های بعد شاهد برگزاری هرچه بهتر آن باشیم. 

این استاد پیشکسوت موسیقی افزود: بسیار دوست دارم تا جوانانی 
که به صورت تجربی می نوازند با تئوری موسیقی و مبانی آهنگسازی 
هم آشنا می شدند تا شاهد رشد بیشتری باشیم و موسیقی نواحی 
و دستگاهی ایران را به جهانیان معرفی کنند؛ نباید خود را محدود 
کرد. امیدوارم مسئولان به دغدغه های هنرمندان جوان توجه کنند و 

نسبت به نیازهای آنها پاسخ متناسب دهند.
استفاده از ساز عود برای ارتقاء تعاملات میان فرهنگی

ادریس راموز )معاون فرهنگی گردشگری منطقه آزاد قشم( در این 
مراسم بیان کرد: جشنواره ملی عودنوازی برای اولین است که در 
قشم برگزار می شود و امیدواریم که در سال های آینده هم بتوانیم از 
این ساز ایرانی که نفوذ میان فرهنگی در میان کشورهای مختلف دارد 
در افزایش و ارتقاء تعاملات میان فرهنگی استفاده کنیم و به صورت 

مستمر این تعاملات را گسترش دهیم.
وی افزود: ساز عود یکی از دارایی های فرهنگی کشور است که 
ساختن و نواختن این ساز به نام ایران و سوریه ثبت جهانی شده 
است. امیدوارم بتوانیم از این ظرفیت فرهنگی به نحو احسن استفاده 
کنیم و با برگزاری این جشنواره اتفاقات خوبی رقم بخورد و تأثیر 

مثبتی در عرصه فرهنگی جزیره زیبای قشم و ایران داشته باشد.
آرزوی پرواز سیمرغ فرهنگ و هنر به گستره جهان

علی رضایی )پژوهشگر حوزه جامعه شناسی( در این مراسم بیان 
و  اقتصاد  به  بیشتر  این جشنواره در منطقه ای که  برگزاری  کرد: 
سرمایه گذاری معروف بوده؛ اتفاق بسیار خوشحال کننده ای است. 
آرزومندم که سیمرغ فرهنگ و هنر در آسمان همه جا پرواز کند و در 

سایه این سیمرغ اتفاقات خوبی رخ دهد. 
وی ادامه داد: متأسفانه موسیقی به حال خود رها شده است اما 
این هنر در دل و جان مردم جای دارد؛ زیرا مردم هرمزگان به هنر 
بسیار علاقه مندند. این سرزمین سال ها پایگاه اقتصادی جهان بوده 
است و از اینجا دریانوردان و بازرگانان بزرگ ما به اقصی نقاط جهان 
سفر می کردند و خاطرات بسیار جذابی از سفرهای این دریانوردان 

وجود دارد. 
این پژوهشگر تصریح کرد: در هر یک از مناطق مختلف ایران یک 
ساز معروف است اما در استان هرمزگان سازهای متعددی مانند 
قیچک، عود، نی جفتی و سرنانوازی رواج دارد که همه در اوج به سر 
می برند. موسیقی این منطقه برخاسته از زندگی مردم بوده و پشت 

هر نغمه موسیقی یک قصه وجود دارد که می توان به آن پی برد. 
وی ادامه داد: من از مسئولان این منطقه صمیمانه سپاسگزارم 
که در کنار هیاهوهای اقتصادی نیم نگاهی هم به هنر داشتند و 
امیدوارم که این نیم نگاه تبدیل به نگاه کامل و جامع بشود. هنرمندان 
بی بدیلی در این منطقه حضور دارند و امیدوارم که فضا به گونه ای 

شود تا مردم بتوانند به این هنرمندان مراجعه کنند.
رضایی با ابراز امیدواری از اینکه این جشنواره می تواند پیام رسان 
اساتید این منطقه به سایر نقاط ایران و جهان باشد افزود: پیشنهاد 
می کنم برای پاسداشت موسیقی این منطقه از سوی پژوهشگران 
پژوهش هایی صورت بگیرد تا آثار موسیقایی آن ضبط و حفظ و به 
سراسر جهان معرفی شود. منطقه آزاد قشم باید برای پژوهشگران 
فرصت مطالعاتی به وجود بیارد تا موسیقی قشم ثبت و حفظ شود 
تا با معرفی اساتید و سازهای آنها دیِنی که بر گردن داریم را اندکی 

ادا کرده باشیم.
در ادامه این مراسم از پوستر اولین جشنواره ملی عودنوازی قشم و 

سایت جشنواره رونمایی شد.

واکنش کیوان ساکت به استفاده از موسیقی جمالک جمالک جمال توسط هندی ها 

فرصت طلبی هندی ها برای یک ترانه ایرانی
کیوان ساکت معتقد است ما اصلا مدیریت فرهنگی نداریم و یکی از دلایلی که موسیقی های قدیمی در حال حاضر دست با دست می شوند این است که 

از دل برآمده اند.

نوازندگان واقعی جوانان هستند، نه من!ارسلان کامکار: 

در سال 1۳۹6 
این موسیقی در 
وزارت فرهنگ 

و ارشاد اسلامی 
هم ثبت شد اما 
به علت نداشتن 
قانون کپی رایت 

و مواجهه های 
مختلف با 

مسئله تحریم، 
هندی ها 

توانسته اند این 
موسیقی را به 
نام خودشان 

ثبت کنند

رییس مرکز سیمافیلم طی نشستی با اشاره به اینکه در پلتفرم ها هم آثار بی 
کیفیت و با نیم درصد مخاطب بوده است، بیان کرد که در تلویزیون به اندازه 

پلتفرم ها سریال باکیفیت وجود دارد.
به گزارش مهر، مهدی نقویان رئيس مرکز سیما فیلم در نشستی که روز ۴ دی 
ماه در دانشگاه صداوسیما برگزار شد، به پروسه تولید سریال در این مرکز اشاره 

کرد و از برخی سریال های در دست تدارک سخن گفت.
وی در بخشی از سخنان خود درباره تعامل با مراکز استانی صداوسیما در 
ساخت سریال بیان کرد: ما ایده ای با رویکرد هر استان یک سریال داشتیم اما 
در ادامه برای اینکه تداخلی در روند ساخت سریال در استان ها ایجاد نشود خود 

را کنار کشیدیم. 
نقویان درباره تعامل با نهادهای فعال نیز تصریح کرد: سازمان اوج و حوزه 
هنری که مشغول سریال سازی برای انتن هستند یک مدیریت قرارگاهی دارند که 
زیر نظر سیمافیلم است. همانطور که گفته شد برخی استان ها هم فعال هستند 
و ما هم همکاری داریم چون بودجه استان ها محدود است و ما همکاری داریم 

که آثار باکیفیتی بسازند.
ادامه الگوی سریال سازی »پایتخت« و »نون.خ« در دیگر شهرها و استان ها

رئيس سیمافیلم درباره سطح پایین برخی از سریال های استانی یادآور شد: 
برخی از سریال هایی که ساخته شد و قابلیت پخش از شبکه های سراسری پیدا 
کرد در استان ها ساخته شد و ویژگی های خوبی هم داشت. سریال »سنجرخان« 
که متعلق به کردستان است از جمله این سریال هاست. آرزویم این است که 

سی استان ما همزمان سریال تولید کنند. البته خیلی هم نباید آرمان گرایانه نگاه 
کرد اما دنبال این هستیم که سریال های موفق مثل »پایتخت« و »نون.خ« باز 
هم داشته باشیم و این مدل با دیگر شهرها مثل یزد و لهجه شیرین یزدی ادامه 

دپیدا کند.
یک سوم سریال های اقتباسی هستند

وی درباره رویکرد سیمافیلم نسبت به کار اقتباسی نیز گفت: از ۱۸ سریالی که 
داریم حدود ۶ اثر اقتباس هستند. فقط نباید اقتباس را از کتاب ببینیم بلکه از 
یک واقعه ای در دهه ۶۰ هم می توان اقتباس گرفت. در آمار یک دهه گذشته نود 
درصد سریال ها ملودرام های اجتماعی ونک به بالا بوده است چون تولید سریعی 
دارد و استراتژی خاصی نمی خواهد. اما ما حدود ۶ اقتباس از کتاب داریم و اگر 

اقتباس از واقعه هم باشد به ۱۰ اثر هم می رسد.
سریالی در پلتفرم ها با نیم درصد بیننده

نقویان در پاسخ به مقابله پلتفرم ها با آثار تلویزیونی نیز توضیح داد: کل آثار 
پلتفرم ها را روی هم بگذارید در سال به اندازه تلویزیون تولید ندارند که در یک 
سال باید ۳۵ سریال پخش کند. ما باید در تلویزیون سریال باکیفیت بسازیم، 
در یک سالی که در سیمافیلم بوده ام هدف این بود که عدد را به یک کمیت قابل 
قبول برسانیم که آنتن خالی نشود و گام بعدی کیفی سازی است. یا هدف این 
بود که برخی چالش های تهیه کنندگی را حل کنیم مثلاً وقتی دقیقه ای بودجه 
می دهیم تهیه کننده باید خود را موظف کند کار را به دقیقه مشخصی برساند 
اما اگر قسمتی پول بدهیم ممکن است در یک قسمت با دقیقه کمتر سریال 

محتوای خوبی ارائه کند و انتطارمان هم این است که تولیدکنندگان آثار باکیفیت 
بدهند.

وی اضافه کرد: با این حال به اندازه ای که وی او دی ها تولیدات باکیفیت در 
سال دارند تلویزیون هم به همان اندازه سریال های باکیفیت دارد. من آماری 
دارم که سریالی در پلتفرم ها یک درصد یا نیم درصد دیده شده است پس آنها 
هم تولیدات خوب و بد دارند اما روی خوب ها مانور می دهند مثلاً »زخم کاری« 

فکر می کنم بیست درصد دیده شده بود و بیشتر درباره اینها تبلیغ می شود.
توقف قیمت ها در شبکه خانگی به علت هزینه های بالا

نقویان در بخش دیگری از صحبت هایش درباره دستمزدها در شبکه نمایش 
خانگی بیان کرد: اگر ما در تلویزیون با هزینه بالا کار خوب بسازیم از طریق پیام 
بازرگانی هزینه اش درمی آید. وی او دی ها نوعی افسارگسیختگی در پرداخت ها 
دارند که برای خودشان هم کار سخت شده است. حتی امسال نسبت به سال 
قبل هزینه ها تغییر نداشت و حتی متوقف بود چون خودشان هم به این نتیجه 

رسیده اند که هزینه ها بیش از حد بالا بوده است.
خیلی از بزرگانی که به پلتفرم ها رفته اند به پیشنهاد تلویزیون دست رد نزده اند

رئيس سیمافیلم درباره همکاری با چهره ها در تلویزیون بیان کرد: خیلی از 
بزرگانی که به پلتفرم ها رفته اند در مقابل پیشنهاد تلویزیون دست رد نزده اند 
و همچنان این مخاطب عظیم برایشان جذاب است. عموم هنرمندان با ما کار 
می کنند و مانعی هم برایشان وجود ندارد و ما با آنها تعامل داریم. منتها سریال 
سازی چیزی نیست که ۲ هفته بعد نتیجه اش را ببینیم و گاهی در گذر زمان 

خود را نشان می دهد.
نقویان از تولید آثاری در حوزه تاریخ معاصر با نام های »مقامات انقلاب«، 

»خانه مسعود« و »سرباز کوچک امام« خبر داد.
وی اضافه کرد: اولین چیزی که »سرزمین مادری« را پربیننده کرده همین تاریخ 
معاصر است که ذاتاً برای مخاطب جذاب است اما برای این تولیدات باید صبر 

کرد تا به خروجی برسند.

رئيس سیمافیلم به نقدها پاسخ داد
به اندازه پلتفرم ها سریال باکیفیت داریم


